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DOK. NR. 20/02015-1  

REF. LELI 

 

R E F E R A T  
 
M Ø D E  I  R Å D E T  F O R  M E N N E S K E R E T T I G H E D E R ,  
2 .  S E P T E M B E R  2 0 2 0 ,  K L .  1 5 . 0 0 - 1 8 . 0 0  
S T E D :  M I C R O S O F T  T E A M S  

 

 
 

 
 

 
 

1.  Godkendelse af dagsorden 
Bilag 1: Dagsorden for rådsmøde den 2. september 2020 
 
Beslutning:  
Formand Trine Christensen bød velkommen og informerede 
om, at Leif Hermann fra Retspolitisk Forening udtræder af 
rådet grundet sygdom. Han afløses af Julie Jeeg. 
Dagsordenen blev godkendt uden yderligere bemærkninger. 

 

2.  Godkendelse af referat 
Bilag 2: Referat af rådsmødet den 5. februar 2020 
 
Beslutning:  
Referatet blev godkendt uden yderligere bemærkninger. 

 

3.  Præsentation og drøftelse af instituttets årsberetninger 
 
Bilag 3.1: Menneskerettigheder i Danmark 2020 – beretning til 
folketinget 
 
Bilag 3.2: Annual Report 2019: Promoting and Protecting 
Human Rights (beretning om instituttets internationale 
arbejde)   
 
Beslutning:  
Konstitueret direktør Louise Holck introducerede de to 
beretninger.  
 
I den danske beretning er der et særligt fokus på retssikkerhed. 
Instituttet pointerer i beretningen, at der tages for let på 
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retssikkerheden og opfordrer til at have skærpet fokus på 
retssikkerheden i Danmark.  
 
Formand Trine Christensen roste det fokus, instituttet har haft 
på retssikkerhed og spurgte til instituttets ressourceforbrug på 
området. Louise Holck svarede, at det vil være et prioriteret 
område for instituttet fremadrettet også ressourcemæssigt. 
 
Charlotte Burges, Radikale Venstre, spurgte til instituttets 
fokus i forbindelse med logning, ansigtsgodkendelse mv. Louise 
Holck svarede hertil, at dette også er et prioriteret område i 
instituttets arbejde.  
 
Den internationale årsberetning giver et indblik i en række af 
de menneskeretlige fremskridt og resultater, som instituttet er 
med til at skabe i samarbejde med samarbejdspartnere i 
verden. Rapporten fokuserer på, hvordan vi skaber fremskridt i 
samarbejde med både statsaktører og virksomheder, hvordan 
vi er med til at styrke andre nationale 
menneskerettighedsinstitutioner, og hvordan vi arbejder med 
verdensmålene. 
  
Rådet tog begge årsberetninger til efterretning. 

4.  Status på ny strategi for Institut for Menneskerettigheder 
2021-2024 
 
Bilag: Ingen 
 
Beslutning: 
Louise Holck gav kort en status på strategiarbejdet. Hun 
nævnte, at der arbejdes med et fokuseret værdigrundlag, og at 
bl.a. temaerne opbakning til menneskerettighederne og 
teknologi med stor sandsynlighed bliver fokusområder. 
Strategien er hovedpunkt på bestyrelsens strategiseminar i 
slutningen af september. Rådet vil derfor på det kommende 
rådsmøde få en grundigere status. 
 
Trine Christensen gjorde opmærksom på, at hun deltager på 
bestyrelsesseminariet under dette punkt og opfordrede rådet 
til at komme med input forud for seminariet.  
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5.  Instituttets arbejde i forbindelse med Covid-19 
 
Bilag 5: Institut for Menneskerettigheders samlede udgivelser i 
forbindelse med Covid-19 
 
Beslutning: 
Louise Holck gav et overblik over instituttets arbejde i 
forbindelse med COVID-19. Louise Holck fremhævede 
analysen, instituttet har udarbejdet i samarbejde med 
Advokatsamfundet; ’COVID-19-tiltag i Danmark – 
retssikkerhedsmæssige og menneskeretlige konsekvenser’. 
Analysen er en bred analyse af hastelovgivningen i forbindelse 
med COVID-19. Louise Holck fortalte, hvordan dette arbejde 
har givet anledning til, at instituttet to gange har været til 
møde med Sundhedsminister Magnus Heunicke og 
Folketingets COVID-19 følgegruppe for at give input til den 
fremtidige epidemilovgivning. 
 
Louise Holck bemærkede desuden, at COVID-19 har haft en 
række konsekvenser for nogle af de udsatte grupper i 
samfundet. Instituttet monitorerer denne udvikling og har bl.a. 
udgivet rapporterne fx ’had i det offentlige rum’ og ’COVID-19 
rammer skævt i forhold til etnicitet’ samt har sat fokus på 
udfordringer, der har været med besøgsrestriktioner på 
botilbud.  
 
Lis Ehmer, OASIS, bemærkede, at det var et godt, omfattende 
og vigtigt arbejde. 
 
Trine Christensen opfordrede rådet til at byde ind med forslag 
og ønsker til områder, som kan arbejdes med i forbindelse med 
COVID-19. 

 

 

 

 

6.  Orientering af proces for nedsættelse af nyt råd 
 
Bilag 6: Bestemmelse om medlemskab af Rådet for 
Menneskerettigheder 
 
Beslutning: 
Louise Holck orienterede om, at der skal nedsættes et nyt råd. 
Dette vil ske efter en offentlig høringsproces. Bestyrelsen skal 

 

https://menneskeret.dk/udgivelser/covid-19-tiltag-danmark-retssikkerhedsmaessige-menneskeretlige-konsekvenser
https://menneskeret.dk/udgivelser/covid-19-tiltag-danmark-retssikkerhedsmaessige-menneskeretlige-konsekvenser
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træffe beslutning om proces og optagelsesudvalg med henblik 
på nyt råd i marts 2021. Louise Holck bemærkede, at det 
nuværende råd vil blive opfordret til at søge igen. 

7.  Menneskerettighedsprisen 2020 
 
Bilag: Ingen 
 
Beslutning: 
Trine Christensen informerede rådet om, at der nu kan 
indstilles kandidater til Menneskerettighedsprisen 2020. Frist 
for indstilling af kandidater er den 21. september. Mail med 
information om prisen vil blive sendt ud til rådet.  

 

8.  Præsentation af ny børne- og unge-indsats: 
Menneskerettighedsalliancen 
 
Bilag 8: Menneskerettighedsalliancen 
 
Beslutning: Instituttets bestyrelse har besluttet, at instituttet 
skal styrke opbakningen til menneskerettighederne blandt 
børn og unge. På denne baggrund har instituttet sat gang i 
projektet Menneskerettighedsalliancen, hvor instituttet går 
sammen med civilsamfund, kultur- og fritidsorganisationer om 
at revitalisere menneskerettighederne sammen med den unge 
befolkning.  
 
Projektleder for Menneskerettighedsalliancen Aya Lee 
præsenterede visionen for projektet og gav en status på 
arbejdet.  
 
Aya Lee fortalte, at det er besluttet at nedsætte en alliance for 
menneskerettigheder i samarbejde med eksterne aktører, der 
allerede har en platform for unges kultur og unges 
engagement.  
 
Line Barfod, Enhedslisten, kvitterede for et spændende initiativ 
og bemærkede, at hun i målgruppen savner de unge, som ikke 
finder menneskerettigheder relevante. Aya Lee svarede til 

 



 

 

 

5/7 

 

 
 

 
 

 

dette, at målgruppen er bred, og at denne gruppe er 
repræsenteret i de definerede målgrupper.  
 
Charlotte Burges, Radikale Venstre, spurgte til, hvordan der 
rækkes ud til de ikke-engagerede unge og opfordrede til at 
inddrage denne målgruppe tidligt i projektet. 
Charlotte Burges spurgte desuden til, hvordan projektet 
differentierer sig fra UNICEFs rettighedsskoler. Aya Lee svarede 
hertil, at vi er i dialog med UNICEF vedr. et evt. samarbejde på 
området.  
 
Janus Tarp, UlykkesPatientForeningen applerede til, at børn og 
unge med handikap bliver inddraget i projektet som målgruppe 
og opfordrede til at inddrage de relevante organisationer i 
arbejdet. 
 
Line Barfod, Enhedslisten opfordrede til at bruge børn- og 
ungeteatre og computerspil som kommunikationskanaler for 
projektet. 
 
Red Barnet udtrykte en interesse i at engagere sig i 
ambassadørskoler.  
 
Poul Erik Christoffersen, Oxfam IBIS bemærkede, at han er 
interesseret i at tage del i projektet. 
 
Unge for Menneskerettigheder og Sex og Samfund udviste 
interesse for at hjælpe med at udvikle undervisningsmateriale. 
 
Trine Christensen takkede for oplægget og diskussionen. Aya 
Lee kvitterede for de gode input, som hun vil tage med sig 
videre.  

9.  Beretninger  
Bilag: Ingen 
 

- Rådets formand: 
Trine Christensen orienterede om, at hun skulle have 
overleveret rådets input til strategarbejdet ved 
bestyrelsesmødet i marts men blev forhindret grundet 
sygdom. Disse blev i stedet overleveret af Louise Holck. 
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Trine Christensen fortsætter diskussionen med 
bestyrelsen om den kommende strategi på 
bestyrelsesseminariet i slut september.  
 

- Bestyrelsen 
Repræsentanterne fra bestyrelsen havde ikke noget at 
berette.  
 
Trine Christensen spurgte til processen for ansættelse 
af ny direktør. Bestyrelsesmedlem Tim Jensen svarede, 
at processen er i gang. Opslaget blev offentliggjort i slut 
august med frist medio september.  
 

- Direktøren 
Louise Holck orienterede om, at afsked med Jonas 
Christoffersen er udsat, indtil restriktionerne tillader, at 
vi kan samles og sige et ordentligt farvel.  
 
Louise Holck gennemgik instituttets seneste udgivelser 
og de kommende udgivelser.  
 

- Rådets stående udvalg 

• UPR-udvalg 
Elna Søndergaard orienterede om, at Danmark 
skal aflevere sin nationale rapport til FNs 
Menneskerettighedsråd i foråret med forventet 
høring til oktober. I den forbindelse udarbejder 
civilsamfundsorganisationerne deres rapport, 
som skal afleveres i FNs Menneskerettighedsråd 
medio oktober. Elna Søndergaard opfordrede 
organisationerne til at deltage i processen. 
 

• Kommunikationsudvalg 
Intet at berette 

 

10.  Eventuelt  
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11.  Kommende møder 
 
11. november 2020 
Kl. 13-16 

 

 


